النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

17 تموز (يوليو) 2025 نشرة يومية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



خالد حنفي من بكين: لدينا فرصة تاريخية لتعزيز التعاون في سلسلة الإمداد من خلال التنسيق اللوجستى المشترك والتقنيات الرقوية ونقل التكنولوجيا وتوطين الصناعات التحويلية

كشف أمين عام اتحاد الغرف العربية، خلال كلمة له كمتحدث رئيسي ضمن أعمال معرض الصين الدولي الثالث لتعزيز سلاسل الإمداد، الذي عقد في مدينة بكين بتاريخ 15 و16 يوليو 2025، عن رؤية اتحاد الغرف العربية من أجل تعزيز التعاون مع الصين "حيث تتضمن الخطة ثلاث محاور استراتيجية، المحور الأول يقوم على إنشاء مراكز توزيع وموانئ لوجستية مشتركة في الموانئ العربية، مثل شرق البحر الأبيض المتوسط والخليج والسواحل الأفريقية. والثاني يكون من خلال تحسين الاستثمار في ربط الشبكات الرقمية والمنصات الإلكترونية، ونقل التكنولوجيا المتقدمة من الصين إلى المصانع العربية في إطار توطين التصنيع. والثالث يعتمد على التحول الرقمي في سلاسل الإمداد، من خلال اعتماد تقنيات البلوك تشين لتتبع الشحنات وتحليلات البيانات الضخمة". وأعرب عن أهمية التعاون البنّاء القائم بين اتحاد الغرف العربية والمجلس الصيني لتنمية التجارة الدولية CCPIT، على صعيد تنفيذ العديد من المبادرات والمشاريع في سبيل تنمية العلاقات الاقتصادية العربية – الصينية عبر إنشاء مناطق تكنولوجية كبرى في البلدان العربية. ونوّه بأهمية معرض الصين الدولي الثالث لسلاسل الإمداد الذي يعد الحدث الأكبر والأضخم في العالم ويركّز على سلاسل الإمداد الخاصة بالصناعات التحويلية المتقدمة والطاقة النظيفة والمركبات الذكية والتكنولوجيا الرقمية والحياة الصحية والزراعة الخضراء. وشهد المعرض مشاركة حوالي 650 شركة من 75 دولة، بالإضافة إلى حضور وفود رسمية صينية وعالمية رفيعة المستوى يتقدمهم نائب رئيس مجلس الدولة الصيني HE LIFENG هي ليفينغ، ونائب رئيس جنوب افريقيا بول ماشاتيل الذي تترأس بلاده مجموعة العشرين لسنة 2025، ورئيس المجلس الصيني لتعزيز التجارة الدولية REN HONGBIN، فضلا عن كبار رؤساء الشركات الصينية والعالمية العملاقة كشركة Nvidia, Apple, Airbus, Medtronic, AstraZeneca, GE Healthcare وغيرها، بالإضافة إلى رؤساء المنظمات الدولية.

وبهذه المناسبة أشار الدكتور خالد حنفي إلى "ارتفاع حجم التجارة السلعية بين الصين والدول العربية من 303.8 مليار يوان (حوالي 42 مليار دولار أمريكي) عام 2004 إلى 2.8 تريليون يوان (حوالي 394 مليار دولار أمريكي) عام 2023، بمعدل نمو مذهل بلغ 820.9 في المئة. بينما خلال الأشهر الأربعة الأولى من عام 2024، بلغ حجم التجارة 946.2 مليار يوان، بزيادة سنوية

قدرها 3.8 في المئة، أو ما يمثل 6.9 في المئة من إجمالي التجارة الخارجية للصين". ورأى أنّ "الدول العربية تعدّ أكبر موردي الطاقة للصين، وفي المقابل تُصدّر الصين المنتجات الإلكترونية إلى العالم العربي، بما في ذلك أجهزة الكمبيوتر والمركبات والبنية التحتية الرقمية". واعتبر أنّ "مقاطعة شاندونغ تعدّ واحدة من أكبر المقاطعات الصناعية في الصين. كما تتميز بقدراتها المتقدمة في التصنيع والإلكترونيات والبنية التحتية اللوجستية، مما يؤهلها لتكون نقطة انطلاق لتعزيز تكامل سلسلة التوريد بين الصين والعالم العربي"

Union of Arab Chambers

وختم بالقول إنّ "لدينا فرصة تاريخية لتعزيز التعاون في سلسلة التوريد من خلال التنسيق اللوجستي المشترك والتقنيات الرقمية، ونقل التكنولوجيا وتوطين الصناعات التحويلية في شراكات استراتيجية مع مقاطعة شاندونغ، بالإضافة إلى إطلاق مشاريع لوجستية وصناعية مدعومة بإحصاءات تؤكد أثرها الاقتصادي والاجتماعي. وفي هذا المجال فإنّ اتحاد الغرف العربية، الذي يمثّل القطاع الخاص في 22 دولة عربية، على أتم الاستعداد للترويج لهذه المبادرات والتعاون في وضع خرائط طريق واضحة لمشاريع ملموسة تُفضي إلى نمو شامل ومنفعة

لقاء مدير عام غرفة التجارة الدولية ICC جون دانتون

وعلى هامش أعمال معرض الصين الدولي الثالث لسلاسل الامداد، بحث أمين عام اتحاد الغرف العربية، وعضو مجلس إدارة اتحاد الغرف التجارية العالمية الدكتور خالد حنفي، مع مدير عام غرفة التجارة الدولية ICC جون دانتون، في آليات التنسيق والتعاون بين اتحاد الغرف العربية وغرفة التجارة الدولية، بما يخدم المصالح المشتركة. وتم الاتفاق خلال اللقاء على مجموعة من المشاريع المشتركة التي يمكن من خلالها لغرفة التجارة الدولية مساعدة البلدان العربية التي تعانى أوضاعا وظروفا اقتصادية واجتماعية استثنائية.

وأعرب دانتون عن رغبة غرفة التجارة الدولية في تنفيذ مشاريع تنموية في بعض البلدان العربية التي تواجه مشاكل تنموية، والتنسيق مع اتحاد الغرف العربية في تنفيذ هذه المشاريع. ورحب أمين عام الاتحاد بمبادرات غرفة التجارة الدولية، وأبدى الرغبة في التعاون من أجل إنجاح هذه المبادرات، وذلك بما يساعد على التخفيف من آثار وتداعيات الظروف الاقتصادية والاجتماعية والإنسانية الراهنة.

حلقة حوارية حول الطاقة النظيفة في مركز الصين الدولي للمعارض-بكين

وضمن مشاركته كمتحدّث رئيسي في حلقة نقاشية حوارية حول الطاقة النظيفة ضمن فعاليات المعرض الدولي الثالث لسلاسل الامداد، أكّد الدكتور خالد حنفي أنّ العالم اليوم يقف عند مفترق طرق، حيث لم يعد التحول إلى الطاقة النظيفة خيارًا؛ بل هو ضرورة لمستقبل كوكبنا ولرخاء الأجيال القادمة".

وقال: "تُنتج الدول العربية مجتمعة أكثر من 15 جيجاواط من الطاقة المتجددة، وهو رقم من المتوقع أن يتضاعف ثلاث مرات بحلول عام 2030. وفي المقابل تقود الصين العالم في مجال الطاقة الشمسية وطاقة الرياح، والتي تمثل أكثر من 40 في المئة من الاستثمارات العالمية في الطاقة المتجددة. وقد سهّلت مبادرة

الحزام والطريق بالفعل مشاريع طاقة خضراء بأكثر من 50 مليار دولار في جميع أنحاء آسيا وأفريقيا والشرق الأوسط، مما يعزز الروابط بين مناطقنا". وأكد الأمين العام الدكتور خالد حنفي أنّ اتحاد الغرف العربية ملتزم بتعزيز التعاون بين العالم العربي والصين. ومن خلال تبادل الخبرات، وتشجيع المشاريع المشتركة، ودعم نقل التكنولوجيا، يُمكننا تسريع نشر حلول الطاقة النظيفة وفتح آفاق اقتصادية جديدة، حيث تشير التقديرات إلى أنه بحلول عام كرين عمل نقطاع الطاقة النظيفة أن يُوفر أكثر من 30 مليون فرصة عمل جديدة عالميًا، مع إمكانات هائلة لشبابنا ورواد أعمالنا".

المصدر (اتحاد الغرف العربية)







KHALED HANAFY FROM BEIJING: WE HAVE A HISTORIC OPPORTUNITY TO STRENGTHEN COOPERATION IN THE SUPPLY CHAIN THROUGH JOINT LOGISTICAL COORDINATION, DIGITAL TECHNOLOGIES, TECHNOLOGY TRANSFER, AND LOCALIZATION OF MANUFACTURING INDUSTRIES

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, in his keynote speech during the third China International Supply Chain Expo held in Beijing on July 15–16, 2025, unveiled the Union's vision for enhancing cooperation with China. "The plan consists of three strategic pillars: The first is establishing joint distribution centers and logistics ports in Arab ports, such as the Eastern Mediterranean, the Gulf, and African coasts. The second involves improving investment in connecting digital networks and electronic platforms, and transferring advanced technology from China to Arab factories as part of manufacturing localization. The third relies on digital transformation in supply chains through the adoption of blockchain technologies for shipment tracking and big data analytics."

He stressed the importance of the constructive cooperation between the Union of Arab Chambers and the China Council for the Promotion of International Trade (CCPIT), particularly in implementing various initiatives and projects to enhance Arab–Chinese economic relations, including the establishment of major technological zones in Arab countries. He highlighted the significance of the Third China International Supply Chain Expo, describing it as the largest and most important global event focusing on supply chains in advanced manufacturing industries, clean energy, smart vehicles, digital technology, healthy living, and green agriculture.

The Expo witnessed the participation of around 650 companies from 75 countries, in addition to the presence of high-level official delegations from China and abroad, led by Chinese Vice Premier HE Li Feng, South African Deputy President Paul Mashatile — whose country chairs the G20 in 2025 — and the Chairman of CCPIT Ren Hongbin. Prominent CEOs of major Chinese and global companies also attended, including representatives from Nvidia, Apple, Airbus, Medtronic, AstraZeneca, GE Healthcare, and others, along with heads of international organizations.

On this occasion, Dr. Khaled Hanafy pointed out that "the volume of trade in goods between China and Arab countries rose from 303.8 billion yuan (around USD 42 billion) in 2004 to 2.8 trillion yuan (around USD 394 billion) in 2023, marking a remarkable growth rate of 820.9%. In the first four months of 2024 alone, trade volume reached 946.2 billion yuan, up 3.8% year-on-year, representing 6.9% of China's total foreign trade." He added, "Arab countries are among China's largest energy suppliers, while China exports electronic products to the Arab

world, including computers, vehicles, and digital infrastructure." He also noted that "Shandong Province is one of China's largest industrial regions, known for its advanced capabilities in manufacturing, electronics, and logistics infrastructure — making it a natural launch point for boosting supply chain integration between China and the Arab world."

He concluded by saying: "We have a historic opportunity to enhance supply chain cooperation through joint logistical coordination and digital technologies, technology transfer, and localization of manufacturing industries in strategic partnerships with Shandong Province, in addition to launching logistics and industrial projects supported by data that confirm their economic and social impact. In this regard, the Union of Arab Chambers — representing the private sector in 22 Arab countries — is fully prepared to promote these initiatives and collaborate in setting clear roadmaps for concrete projects that lead to inclusive growth and mutual benefit."

Meeting with ICC Secretary-General John Denton

On the sidelines of the Third China International Supply Chain Expo, the Secretary-General of the Union of Arab Chambers and member of the Board of Directors of the World Chambers Federation, Dr. Khaled Hanafy, met with John Denton, Secretary-General of the International Chamber of Commerce (ICC), to discuss coordination and cooperation mechanisms between the Union of Arab Chambers and the ICC to serve shared interests. The meeting resulted in agreement on a set of joint projects through which the ICC could assist Arab countries experiencing exceptional economic and social conditions.

Denton expressed the ICC's interest in implementing development projects in some Arab countries facing developmental challenges and in coordinating with the Union of Arab Chambers for the execution of such projects. The Secretary-General of the Union welcomed the ICC's initiatives and expressed readiness to collaborate for the success of these initiatives, thereby helping to alleviate the impacts of current economic, social, and humanitarian conditions.

Panel Discussion on Clean Energy at China International Exhibition Center – Beijing

As a keynote speaker in a panel discussion on clean energy during the Third China International Supply Chain Expo, Dr.

Khaled Hanafy emphasized that "the world today stands at a crossroads, where the shift to clean energy is no longer optional — it is a necessity for the future of our planet and the well-being of future generations."

He stated: "Collectively, Arab countries produce more than 15 gigawatts of renewable energy — a number expected to triple by 2030. In contrast, China leads the world in solar and wind energy, accounting for more than 40% of global investment in renewable energy. The Belt and Road Initiative has already facilitated green energy projects worth over USD 50 billion across Asia, Africa, and the Middle East, strengthening ties between our regions."

Secretary-General Dr. Khaled Hanafy reaffirmed that the Union of Arab Chambers is committed to enhancing cooperation between the Arab world and China. Through knowledge exchange, support for joint projects, and fostering technology transfer, "we can accelerate the deployment of clean energy solutions and unlock new economic opportunities." He noted that estimates indicate that by 2030, the clean energy sector could generate more than 30 million new jobs globally, with significant potential for Arab youth and entrepreneurs.

Source (Union of Arab Chambers)





سوريا والأردن تتفقان على توسيع التعاون في كافة الهجالات الاقتصادية

عقدت في العاصمة الأردنية عمّان أعمال اللجنة الوزارية السورية الأردنية المشتركة، بحضور رئيس اتحاد غرف التجارة السورية علاء عمر العلي، ورئيس غرفة تجارة دمشق عصام الغريواتي.

وُجرى خلال أعمال اللجنة الوزارية توقيع محضر تعاون موسع شمل مجالات القتصادية وتجارية متعددة، لاسيما في قطاعات الصناعة، الزراعة، التحول الرقمي، التموين، والمواصفات والمقاييس.

وتمّ التّأكيد خلال الاجتماعات على أهمية الارتقاء بالعلاقات الثنائية إلى مستوى الشراكة الاستراتيجية الشاملة، بما يسهم في دعم التنمية المتبادلة وخدمة مصالح الشعبين الشقيقين.

وشدد نائب وزير الاقتصاد والتجارة الخارجية السوري المهندس باسل عبد العزيز عبد الحنان، وأمين عام وزارة الصناعة والتجارة والتموين الأردنية

الدكتورة دانا الزعبي، على ضرورة تعزيز التنسيق المشترك وفتح آفاق جديدة للتعاون.

وفي ختام الاجتماعات، وقع وزير الاقتصاد والصناعة السوري الدكتور محمد نضال الشعار، ووزير الصناعة والتجارة والتموين الأردني المهندس يعرب القضاة، محضر الجلسة الختامية، توثيقاً لما تم التوصل إليه من تفاهمات. وسلّم الوفد السوري دعوة رسمية إلى الجانب الأردني للمشاركة في معرض دمشق الدولي، في خطوة تعكس تزايد وتيرة التواصل والتعاون بين البلدين. وجرى التشديد على حرص الطرفين على تعزيز علاقات الأخرة والتكامل، وتفعيل آليات العمل المشترك بما يخدم الاستقرار والنهوض الاقتصادي في الدين.

المصدر (اتحاد غرف التجارة السورية)







SYRIA AND JORDAN AGREE TO EXPAND COOPERATION IN ALL ECONOMIC FIELDS

The meetings of the Syrian–Jordanian Joint Ministerial Committee were held in the Jordanian capital, Amman, with the participation of the President of the Federation of Syrian Chambers of Commerce, Alaa Omar Al-Ali, and the President of the Damascus Chamber of Commerce, Issam Al-Ghreiwati. During the Committee's sessions, an expanded cooperation protocol was signed, covering multiple economic and trade fields, particularly in the sectors of industry, agriculture, digital transformation, supply, and standards and metrology. The meetings emphasized the importance of elevating bilateral relations to the level of a comprehensive strategic partnership, to support mutual development and serve the interests of both brotherly peoples.

Syrian Deputy Minister of Economy and Foreign Trade, Engineer Basel Abdulaziz Abdul Hanan, and Jordanian Secretary-General of the Ministry of Industry, Trade, and Supply, Dr. Dana AlZoubi, stressed the need to strengthen joint coordination and open new horizons for cooperation.

At the conclusion of the meetings, Syrian Minister of Economy and Industry Dr. Mohammad Nidal Al-Shaar and Jordanian Minister of Industry, Trade, and Supply, Engineer Yarub Al-Qudah, signed the final session's protocol, documenting the understandings reached.

The Syrian delegation handed over an official invitation to the Jordanian side to participate in the Damascus International Fair, reflecting the increasing momentum in communication and cooperation between the two countries. Both sides emphasized their keenness to strengthen fraternal and integrative relations and to activate mechanisms of joint action in a way that serves stability and economic advancement in both nations.

Source (Federation of Syrian Chambers of Commerce)





